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Rozhovor  
s hejtmanem 

Radimem Holišem

Čtyři roky práce. 
Co udělali radní 

pro kraj?

Zlínský kraj chystá 
výstavbu pavilonu ve 
Vsetínské nemocnici

Hejtmanství rozšíří 
nabídku kariérového 

poradenství

Přijďte si 14. září užít 
koncerty, sport i tradice



1.
Tisíce stránek 
historických zajímavostí 
si mohou z pohodlí 

domova nově prohlížet čtenáři 
prostřednictvím portálu 
Kramerius (www.kfbz.cz/
kramerius), který provozuje 
Krajská knihovna Františka 
Bartoše ve Zlíně. Najdou zde 
unikátní články z dobového 
tisku, například o smrti Tomáše 
Bati nebo prvních závodech 
Emila Zátopka.

2.
Blízko urgentního příjmu 
Krajské nemocnice 
T. Bati vznikla v obou 

směrech nová zastávka MHD 
na Havlíčkově nábřeží. 
Pacienti cestující veřejnou 
dopravou se tak dostanou 
k ambulancím rychleji 
a snadněji než doposud. 

3.
Velké proměny se dočká 
frekventovaná 
křižovatka na výjezdu 

z Otrokovic na Tlumačov 
u přivaděče dálnice D55. 
Změní se povrch i výška 
křižovatky, upraví se také signál 
na semaforech. Výsledkem má 
být větší bezpečnost a snížení 
počtu nehod.

4.
Po dlouhé a těžké 
nemoci zemřel 
v nedožitých 78 letech 

dirigent, sbormistr, varhaník, 
skladatel a pedagog 
František Macek. Působil mimo 
jiné jako regenschori kostela 
svatého Jana Křtitele a kostela 
svatého Mořice v Kroměříži 
a baziliky Nanebevzetí Panny 
Marie a svatého Cyrila 
a Metoděje na Velehradě.

5.
Střední škola-COPT 
Uherský Brod se stala 
fakultní školou Vysoké 

školy báňské – Technické 
univerzity Ostrava, a to jako 
jediná střední škola mimo 
Moravskoslezský kraj. 
To ji otevírá dveře k novým 
příležitostem a spolupráci, 
která může významně ovlivnit 
budoucnost technického 
vzdělávání v regionu.

6.
Na silnice Kroměřížska 
vyjely čtyři nové 
nízkopodlažní autobusy. 

Dopravce Z-Group bus, který 
pro Zlínský kraj na Kroměřížsku 
zajišťuje dopravní obslužnost, 
investoval do nákupu nových 
vozů 20 milionů korun.

7.
Práce na nové 
cyklostezce, která 
cyklistům a chodcům 

umožní vyhnout se 
automobilové dopravě, 
pokračují v holešovské 
průmyslové zóně podle plánu. 
Její první směr bude hotový 
už na podzim letošního roku. 
Investorem stavby za téměř 
40 milionů korun je Zlínský kraj, 
využije při tom peníze 
z Evropské unie.

8.
Univerzita Tomáše Bati 
ve Zlíně chystá nový 
studijní program 

zaměřený na materiálové 
inženýrství. Díky němu by 
mohla dodávat odborníky 
zejména pro amerického 
výrobce polovodičů onsemi 
v Rožnově pod Radhoštěm, 
který zde plánuje rozšířit 
výrobu čipů za zhruba 
2 miliardy dolarů.

9.
Z celkem 15 politických 
stran, hnutí, či koalic 
budou v letošních 

krajských volbách vybírat voliči 
ve Zlínském kraji. Krajský úřad 
Zlínského kraje vydal 
rozhodnutí o registraci všech 
podaných kandidátních listin. 
Volby se uskuteční ve dnech 
20. a 21. září.

10.
Vzácné pohřebiště 
z 5. století našeho 
letopočtu objevili dělnici 

při stavbě nového parkoviště 
v Holešově. V pohřebišti 
tvořeném nejméně dvanácti 
hroby bylo nalezeno několik 
skleněných nádob. Místo bylo 
hned po nálezu ohraničeno 
a určeno k důkladnému 
prozkoumání archeology.

11.
Zvýšení bezpečnosti 
pěších přinese 
nový chodník na 

otrokovickém Štěrkovišti. 
Stavba navazuje na úsek 
vybudovaný v roce 2023 
od sportovní haly 
k zahrádkářské kolonii. 
Nyní nový chodník propojí 
Otrokovice s tlumačovskými 
Skálami. Proveden bude ze 
zámkové dlažby, zprovozněn 
má být ještě letos.

12.
Krajská rozvojová 
agentura ZRIA pomáhá 
společnosti Bolt 

s adaptací ve Zlínském kraji. 
Cílem je, aby služby Boltu byly 
od září dostupné v krajském 
městě Zlíně, s plánovaným 
rozšířením do dalších okresních 
měst, čímž se výrazně zvýší 
nabídka dopravních možností 
v regionu.

13.
Dotací 2 miliony korun 
přispěje Zlínský kraj 
na restaurování 

14 zastavení a Kalvárie křížové 
cesty, která vede směrem 
z Kvasic na Nový Dvůr. 
Křížová cesta v Kvasicích patří 
svým provedením v podobě 
litinových reliéfů v kamenných 
patkách a s kamenným 
sousoším k výjimečným dílům 
svého druhu.

14.
Opravu sociálních 
zařízení z poloviny 
osmdesátých let 

v budově zdejší Základní 
umělecké školy chystá město 
Uherský Ostroh. Týkat se bude 
obou pater školy, kterou 
navštěvuje 180 žáků. 
Částkou 1,990 milionu korun 
opravu podpoří Zlínský kraj, 
jenž je zřizovatelem školy.

15.
Nové turistické 
a informační centrum 
vzniká v přízemí zlínské 

radnice. Konkrétně v místě 
bývalé restaurace Dolce Vita. 
Přestěhuje se sem ze 
stávajících prostor u vchodu 
do radnice. Jeho otevření 
se plánuje na konec září. 
Sloužit bude také jako zázemí 
pro účinkující vystupující 
na akcích na náměstí.

16.
Památkáři 
z olomouckého 
arcibiskupství a studenti 

dějin umění olomoucké 
univerzity budou společně 
pracovat v Arcibiskupském 
zámku v Kroměříži. 
Chtějí prozkoumat a následně 
restaurovat zdejší jedinečné 
autentické sály, které se 
nezměnily od svého vzniku 
ve druhé polovině 17. století.

17.
Přestavba zlínského 
tržiště Pod Kaštany se 
dostala do užšího výběru 

31 realizací, které jsou 
nominované na prestižní Českou 
cenu za architekturu 2024. 
O vítězi se bude rozhodovat 
v listopadu v pražském Foru Karlín.

18.
V polovině srpna spustila 
Dopravní společnost 
Zlín–Otrokovice na 

svých webových stránkách 
www.dszo.cz nový e-shop, 
kde je možný nákup časových 
jízdenek na MHD online. 
Vedle elektronického nákupu 
jízdenek lze i nadále pořídit 
jízdní kupony také na stávajících 
předprodejních místech.

19.
Vsetínská nemocnice 
představila při 
příležitosti Světového 

týdne kojení novinky, které 
v této oblasti zavádí. Týkají 
se například podpory 
takzvaným kalíškováním, 
dokrmu pomocí cévky 
nebo bondingu. Období 
bezprostředně po porodu je pro 
dítě velmi důležité, začíná totiž 
jeho adaptace na zcela nové 
prostředí.

20.
Krytý plavecký bazén 
v Kroměříži prochází 
výraznou proměnou. 

Po výměně přepadových 
kanálků a napouštěcích trysek 
jej v nejbližší době čeká oprava 
střechy, instalace fotovoltaiky 
či celkové zateplení. 
Práce, které město přijdou 
na více než 72 milionů korun, 
by měly být hotové na začátku 
příštího roku. Do budoucna se 
počítá i s rekonstrukcí interiéru.

21.
Na 1 500 návštěvníků 
dorazilo o víkendu 
10. a 11. srpna do 

Archeoskanzenu Modrá 
na 19. ročník historického 
festivalu spojeného s ukázkou 
raně středověké bitvy z období 
Velké Moravy. Do té se zapojila 
více než stovka nadšenců.

Zlínský kraj – oficiální stránka@zlinsky_kraj_official Zlínský kraj@zlinskykrajwww.zlinskykraj.cz
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Velmi zjednodušeně se dá říct, 
že telefonní hovory nejsou 
přijímány přes standardní te-
lefonní síť, ale pomocí dato-
vé sítě. Kromě zpřehlednění 
zásahů se díky novému zdra-
votnickému operačnímu stře-
disku výrazně zvyšuje také 
komfort pro práci dispečerů 
a dispečerek.
 „Naše záchranka je v tomto 
směru průkopníkem. Šli  jsme 
do projektu, se kterým zatím 
jinde v republice nemají zku-
šenosti, ale věděli jsme, že 
to přinese další zefektivnění 
zdravotní péče v našem kraji. 
Jdeme aktivně vstříc novým 
technologiím, protože je to 
správná cesta, jak region po-
souvat a dál rozvíjet, což platí 

nejen pro oblast zdravotnic-
tví,“ řekl hejtman Zlínského 
kraje Radim Holiš.
 Stávající zdravotnické ope-
rační středisko funguje od roku 
2008 a původní prostory, za-
řízení a vybavení už přestaly 

funkčně vyhovovat. „IT  tech-
nika byla na hranici technické 
a  morální zastaralosti. Pro-

storové uspořádání dispečer-
ských pracovišť už neodpo-
vídalo potřebám operátorů, 
kteří zde pracují ve dvanácti-
hodinových směnách. A jak 
ukazují statistiky, musíme 

počítat také s  navyšováním 
tísňových volání na linku 155,“ 
řekl ředitel ZZS Zlínského kra-
je Josef Valenta.

Se stavbou 
i vybavením pomohly 
evropské peníze
„Nově bude rovněž možné elek-
tronicky podepisovat zdravot-
nickou dokumentaci pacienta 
a data přenášet do nemocnic. 
V rámci elektronizace zdravot-
nictví budeme dokumentaci 
pacientů ukládat v elektronic-
ké podobě do dlouhodobého 
elektronického archivu společ-
ně s  ostatními zdravotnickými 
zařízeními Zlínského kraje,“ 
doplnil Zdeněk Lorenc, vedoucí 
oddělení informatiky ZZS Zlín-
ského kraje. 
 Stavba přišla na více než 
43,8 milionu korun, z toho 
přes 33,9 milionu činí dota-
ce z  fondů EU, zbytek hradila 
organizace ze svého rozpoč-
tu. Nejmodernější informační 
systémy a technologie stály 
téměř 80 milionů korun, z toho 
42,5 milionu pokryla dota-
ce z  evropských fondů IROP, 
36,7 milionu korun zaplatí Zlín-
ský kraj, zbylé náklady hradí 
záchranka. ⬛

Soňa Ličková

Ve Zlíně vznikne od října 
nové chráněné bydlení
V objektu Sociálních služeb 
pro osoby se zdravotním po-
stižením na zlínské ulici Pod 
Vodojemem vznikne od 1. říj-
na služba chráněného bydle-
ní. K dispozici zde budou dvě 
samostatné domácnosti, ka-
ždá pro čtyři klienty „Budovu 
vlastní Zlínský kraj, dříve v ní 
fungoval týdenní a denní sta-
cionář. Jde o poslední ze čtyř 
investičních akcí v rámci pro-
jektu Optimalizace vybraných 
sociálních služeb Zlínského 
kraje. Chceme, aby klienti žili 
co nejpřirozenějším způso-
bem života,“ uvedla statutární 
náměstkyně hejtmana Hana 
Ančincová, která odpovídá za 
sociální oblast. ⬛

(dos)

Milionový pacient 
v Uherskohradišťské 
nemocnici
V Uherskohradišťské nemocni-
ci (UHN) se nedávno k hospitali-
zaci dostavil pacient s několika 
igelitovými taškami obsahují-
cími velkou částkou peněz. Při 
úschově a přepočítání bylo 
zjištěno, že jde téměř o 1 milion 
korun. „Pro nemocnici je zásad-
ní zajistit bezpečnost pacientů 
a snížit riziko ztráty nebo odci-
zení jakékoliv finanční hotovos-
ti. Prosíme proto pacienty, aby 
si větší obnos peněz uschovali 
do bezpečí ještě před nástu-
pem do nemocnice a s sebou 
si brali jen menší částku pro 
osobní potřebu,“ uvedla vedou-
cí útvaru financování a účetnic-
tví UHN Hana Marčíková. ⬛

(red)

Rožnovská škola se dočká 
nových dílen
Nová budova dílen vyroste 
v  areálu Střední školy země-
dělské a přírodovědné Rožnov 
pod Radhoštěm. Investorem 
bude Zlínský kraj, který školu 
zřizuje. Náklady dosáhnou té-
měř 60 milionů korun, z  toho 
52 milionů pokryjí dotace z EU 
a státního rozpočtu. V  nové 
budově budou zřízeny učebny 
pro maturitní i učňovské obory 
a potřebné zázemí pro výuku 
oprav a údržby zemědělských 
strojů. Na střeše bude ven-
kovní učebna pro výuku pří-
rodních věd. Upravena bude 
i část stávající budovy školy, 
která bude s novým objektem 
dílen propojena spojovacím 
krčkem. ⬛

(van)

Zlínský kraj podporuje 
rozvojové projekty obcí
První dva projekty podpořili 
krajští radní z nově vyhláše-
ného Programu na podporu 
rozvoje obcí nad 5 000 obyva-
tel. Dotace musí ještě schválit 
také krajští zastupitelé. Jde 
o  druhou etapu výstavby in-
frastruktury pro rodinné domy 
Velehradská ve Starém Měs-
tě a o rekonstrukci sokolovny 
v Hulíně. Pro program má Zlín-
ský kraj vyčleněno 40,5  mi-
lionu korun. O dotace na své 
rozvojové projekty si v něm 
mohou až do 30. června 2025 
zažádat obce Zlínského kraje 
nad 5 000 obyvatel, které ne-
mají statut obce s rozšířenou 
působnosti, případně i jejich 
organizace. ⬛

(van)

Přenášet EKG pacienta v reálném čase ke konzultaci sloužícímu lékaři na dispe-
činku, posílat na dispečink video i obrazový záznam přímo z místa události nebo 
sdílet zdravotnickou dokumentaci se všemi nemocnicemi v kraji. To jsou jen některé 
technologické vymoženosti, které nabízí nově vybudované operační středisko zdra-
votnické záchranné služby ve Zlíně. Zdravotnická záchranná služba (ZZS) Zlínské-
ho kraje je navíc první v zemi s integrovanou IP telefonií. Nové středisko je aktuálně 
v testovacím provozu, naostro začne sloužit do dvou měsíců.

Záchranáři ve Zlíně mají jedno z nejmodernějších
operačních středisek v republice

Naše záchranka je 
průkopníkem. Šli jsme 
do projektu, se kterým 

zatím jinde nemají 
zkušenosti.

Radim Holiš
 hejtman Zlínského kraje
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Nejsme jen úřad, stáváme se 
skutečným partnerem pro území

Tradici, pracovitost a tvůrčího ducha mají podle hejtmana Radima Holiše 
obyvatelé Zlínského kraje zapsané v DNA. Jak během svého čtyřletého 
působení poznal kraj, co pro něj znamená být hejtmanem na sto procent 
a proč věří, že cesta k rozvoji regionu vede skrze spolupráci, prozradil 
v rozhovoru pro Magazín21 v závěru svého funkčního období.

Soňa Ličková

Máte za sebou čtyři 
roky ve funkci hejtmana, 
dobře jste poznal náš 
kraj. Jaká tři slova vás 
napadnou, když se řekne 
Zlínský kraj? 
 Tradice, pracovitost a tvůr-
čí duch. Náš kraj je místem 
s  hlubokými kořeny, ať už jde 
o průmysl, kulturu nebo lidové 
zvyky, proto tradice. Pracovi-
tost, protože ji máme historic-
ky v sobě – úrodná Haná a ze-
mědělství, Slovácko a starost 
o vinohrady, hornaté Valašsko 
a život v pohraničí, rozmach 
Zlína v dobách Bati. Máme to 
v genech. A tvůrčí duch, proto-
že si dokážeme urvat své mís-
to mezi velkými hráči díky naší 
kreativitě a šikovnosti. Jsme 
region, kde vznikají jedineč-
né nápady a myšlenky, které 
mají přesah daleko za hranice. 
A  to nejen v případě velkých 
firem, prorážejí i malé podniky 
a úspěšní jednotlivci.

Do práce jste dojížděl 
každý den z Rožnova pod 
Radhoštěm. Neuvažoval 
jste někdy o tom, že byste 
se přestěhoval do Zlína? 
 Neuvažoval. Rožnov je pro 
mě domovem, mám tam ro-
dinu, přátele, svoji chalupu, 
oblíbený Radhošť. Mám to tam 
rád. Navíc, díky těm šedesáti 
kilometrům v autě můžu pozo-
rovat, jak starostové zvelebují 
své obce, kde se staví, jak sil-
ničáři pokračují v opravách sil-
nic, čím lidé na trase žijí. Jsem 
díky tomu neustále v obraze 
a v kontaktu s územím.

Od cestování si 
neodpočinete ani 
o víkendech, protože 
navštěvujete akce 
v kraji. Máte nějaký diář, 
kam si zaznamenáváte, 
kde všude jste byl?
 V kanceláři na zdi mám 
pověšenou mapu Zlínského 
kraje, kam si lepím štítky. Tak-
že o tom mám přehled. Jsou 
to města i  ty nejmenší obce 
v našem kraji. Jedu rád na ote-
vírání nové hasičárny, šlapání 
hroznů bosou nohou, na osla-
vy výročí fotbalistů. Každou 
akci beru jako jedinečnou pří-
ležitost osobně poznat danou 
obec a  její obyvatele. Jedině 
tak můžu řešit problémy kraje 
a jeho rozvoj, hejtman je tu pro 
lidi a musí jim být nablízko. 

Kolik tam těch štítků 
máte? 
 Během víkendu objedu 
v  průměru čtyři akce. Dělal 
jsem to tak celé čtyři roky, tak-
že jsem navštívil asi sto dvacet 
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obcí. Některá místa se opakují. 
Při cestách po kraji potkávám 
zajímavé lidi a občas z toho 
vzejde dobré přátelství nebo 
spolupráce, proto neodmítám 
žádné pozvání a pokud můžu, 
jedu kamkoliv. Jsem mezi lid-
mi rád. 

Máte vůbec někdy čas být 
doma? 
 Šel jsem pro kraj pracovat 
dobrovolně s tím, že budu hejt-
manem na sto procent, a tak to 
plním. Je to pro mě čest a zá-
roveň obrovská odpovědnost. 
Proto neuznávám kumulová-
ní politických funkcí, s  plným 
nasazením nejde sedět na 
dvou židlích. A kdo tvrdí co-
koliv jiného, jede na půl plynu, 
nebo něco šidí. S manželkou 
se doma vídáme hlavně večer, 
děti už jsou dospělé a mají svůj 
život, na denní bázi mě už ne-
potřebují. Mám ohromné štěs-
tí, že mám milující a tolerantní 
rodinu, která je mi oporou.

Kdy tedy relaxujete?
 Třeba místo večerního 
sledování televize. Vezmu ven 
naši fenku Rózu a jdu si za-
běhat. Dobíjím tím baterky, 
vyčistím si hlavu a udržuju se 
v kondici. Člověk musí umět 
hospodařit s časem, dobře si 
věci plánovat a volné chvíle 
využívat na maximum. 

Když se ohlédnete 
za svým působením 
na hejtmanství, 
co považujete za největší 
úspěch?
 Vše, čeho jsme dosáhli, je 
zásluha celého týmu – kolegů 
radních, zastupitelů, lidí z úřa-
du a ze všech krajských orga-
nizací. Zaslouží si velké podě-
kování. Není to totiž o jednom 
člověku. Když se podívám na 
programové prohlášení, kde 
jsme si na začátku vytyčili cíle 
na tyto čtyři roky, splnili jsme, 
co jsme slíbili. Z toho mám 
radost, ale úplně spokojený 
nejsem. Pořád je na čem pra-
covat a co zlepšovat. Za velký 
úspěch každopádně považu-
ji změnu v přístupu k  vedení 
kraje, přestali jsme být pou-
hým administrativním cent-
rem a stáváme se skutečným 
partnerem pro obce, starosty, 
organizace a  všechny další 
v  území. Nastavili jsme poli-
tiku, která společnými silami 
posouvá náš kraj. 

Jak taková politika vypadá 
v praxi? 
 Řídili jsme kraj tak, aby-
chom udrželi v chodu všechny 
oblasti, co má kraj na starosti, 

a zároveň je rozvíjeli. Nechtěli 
jsme směřovat všechny pení-
ze do jediného projektu. Pokud 
vidíme, že má šikovný starosta 
nachystaný dobrý projekt, ale 
chybí mu na něj peníze, kraj 
mu finančně pomůže. To je 
naše politika, rozvíjet kraj ve 
spolupráci s těmi, kteří pro něj 
zapáleně pracují a chtějí z něj 
mít atraktivní místo k žití. Ka-
ždá nová knihovna, městský 
byt, hezký park nebo oprave-
né náměstí v obci jsou dílkem 
do celkové podoby Zlínského 
kraje. Pokud tu lidé nebudou 
mít dobré zázemí, nebudou tu 
chtít bydlet. 

Zlínský kraj jde tedy 
cestou četnějších 
investic a větší 
spolupráce s obcemi? 
 Podpoře obcí věnujeme 
rozhodně větší pozornost než 
dříve, protože v tom vidíme po-
tenciál. Ale není to jen o  nich. 
Zlínský kraj má jeden obrovský 
problém a tím je stárnutí popu-
lace a  odliv mladých lidí. Jeho 
řešení považuji za náš velký 
a společný projekt, kterým se 
aktuálně zabýváme. Řeší ho 
obce, které se vylidňují, firmy, 
kterým chybí zaměstnanci, 
zdravotnictví a sociální služby, 
protože nároky na ně rostou. 
Je to komplexní záležitost, jež 
doléhá na všechny. Abychom 
tomu byli schopni čelit, mu-
síme spolupracovat, nejen 
s obcemi. Téma jsme před ro-
kem zvedli a jsem rád, že s ním 
nyní pracují všichni napříč po-
litickým spektrem, protože 

doposud se tím nikdo vážně 
nezabýval. Bude to vyžadovat 
zásadní změny a velké inves-
tice, ale část z nich už jsme 
nastartovali.

Čím konkrétně jste 
začali?
 Například uzavřením histo-
ricky první smlouvy s Univer-
zitou Tomáše Bati, která nám 
pomůže do kraje přivést nové 
studenty, zajistí vznik nových 
studijních oborů a výstavbu 
nové budovy technologické 
fakulty. Toto je dobrý příklad 
spolupráce s územím, o které 
jsem mluvil. Pokud budeme 
kraj rozvíjet společně, změny 
se dostaví mnohem rychleji, 
než kdybychom je prosazovali 
sami. Kromě toho připravuje-
me území na největší zahra-
niční investici v historii Česka, 
ve firmě Onsemi v Rožnově. 
Řešíme také, jak nejlépe využít 
strategické pozemky v  Male-
novicích nebo v areálu Uher-
skohradišťské nemocnice. 
To  jsou velké projekty, které 
nás čekají. Do investic na roz-
voj kraje jsme za uplynulé čty-
ři roky dali 9,7 miliard korun, 
když to srovnám s předchozím 
volebním obdobím, je to o ce-
lých 5 miliard víc. 

Do vedení kraje jste šel 
s vizí postavit na nohy 
Baťovu nemocnici ve 
Zlíně, jak se vám to daří?
 Rozhodli jsme se jít ces-
tou postupné modernizace 
a  ty čtyři roky mě jen utvrdi-
ly v  tom, že to bylo správné 

a  taky jediné možné rozhod-
nutí. Do modernizace nemoc-
nice šlo za uplynulé čtyři roky 
celkem 1,7 miliardy korun, 
z  toho 800 milionů korun do 
obnovy přístrojů. Postupuje-
me podle reálně nastaveného 
plánu z roku 2022, který je 
uskutečnitelný jak z pohledu 
financí, tak zachování provozu 
nemocnice. 

Na čem se tam zrovna 
teď pracuje?
 Právě jsme dokončili obno-
vu pokojů pro dětské pacienty, 
pracuje se na budově interny, 
zanedlouho začneme bourat 
starou prádelnu a začátkem 
příštího roku dojde na demo-
lici budov 16 a 17, kde vyroste 
nová porodnice, na kterou už 
máme připravených 1,4  mi-
liardy korun. Vznikne oční 
pavilon a na to navážeme vý-
stavbou nového polybloku 
urgentních oborů, který kom-
pletně promění ráz celého 
areálu. Máme schválený ge-
nerel, čili investiční plán roz-
voje nemocnice na deset let, 
který je nadčasový a bude mít 
přesah do dalších volebních 
období. Mám radost, jak se ne-
mocnice postupně proměňu-
je. Lidé to mohou sledovat na  
www.budoucnostbatovky.cz, 
kde o všem informujeme. 

Co byste na závěr 
popřál Zlínskému kraji 
do dalších let? 
 Aby se dál rozvíjel a byl 
místem, kde se lidem dobře 
a spokojeně žije. ⬛

↑   VE VÍRU TANCE. Hejtman Radim Holiš ve valašském kroji na loňských Dožínkách Zlínského 
kraje v Kroměříži.
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Výběr významných projektů 
a změn za uplynulé volební 
období

SOCIÁLNÍ OBLAST
→  Rekordní investice  

v sociální oblasti
  Region se připravuje na stárnutí po-

pulace a rozvoj sociálních služeb. 
Zlínský kraj proto zdvojnásobil inves-
tice do sociální oblasti z předchozích 
59 milionů korun na 131 milionů roč-
ně. Kraj aktuálně staví nový domov 
pro seniory v Liptále, nakoupil další 
pozemky a projektuje na nich vý-
stavbu nových zařízení. Ta vyrostou 
například v obci Hovězí, na Velehradě 
a Uherském Hradišti.

→  Terénní služby 
  Většina lidí preferuje strávit podzim 

života ve svém přirozeném prostředí. 
Kraj proto navýšil finanční podporu na 
terénní služby, aby to rodinám umožnil. 

→  Inovace v sociálních službách
  Do sociálních služeb kraj zavádí ino-

vace a chytré technologie zvyšující 
komfort a bezpečí klientů. V září hejt-
manství otevře ukázkový byt, kde si 
funkčnost těchto novinek mohou pro-
hlédnout nejen sociální pracovníci, ale 
také zájemci z řad široké veřejnosti, 
kterým moderní technologie usnadní 
péči o jejich blízké.

→  Podpora duševního zdraví  
v rodinách

  S ohledem na zvyšující se počet dětí 
a mladistvých, kteří se potýkají s psy-
chickými obtížemi, připravuje Zlínský 
kraj zřízení Centra duševního zdraví 
pro děti. Vzniknout má ve Zlíně jako 
nová služba Poradenského a krizové-
ho centra, jež je krajskou příspěvkovou 
organizací.

ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ  
A ZEMĚDĚLSTVÍ

→  Podpora vodohospodářské 
infrastruktury

  Čisté řeky a potoky, stejně jako zajiš-
tění kvalitní pitné vody, jsou krajským 
zájmem. Proto hejtmanství zdvoj-
násobilo finanční podporu pro obce 
na budování infrastruktury, čističky 
a zásobování pitnou vodou. 

→  Monitoring kvality ovzduší  
v kraji

  Hejtmanství spustilo dva nové projek-
ty měření místního znečištění ovzdu-
ší, které navazují na monitoring kvality 
vzduchu v kraji. Cílem je zmapovat sla-
bá místa a nastavit opatření vedoucí 
ke zlepšení. 

→  Podpora regionálního 
zemědělství a vinařství

  Zlínský kraj spustil nový dotační pro-
gram zacílený na podporu lokálního 
zemědělství a potravinářství, uchová-
ní tradičních odvětví a další rozvoj re-
gionální výroby. Cílem je zvýšit potra-
vinovou soběstačnost a napomoci ke 

zvýšení atraktivity kraje pro návštěv-
níky jako turistického cíle.

DOPRAVA
→  Odblokování výstavby  

dálnice D49
  Po dvanácti letech se spustila výstav-

ba úseku dálnice D49 mezi Hulínem 
a Fryštákem. Vyjednávací tým Zlínské-
ho kraje od svého nástupu na hejtman-
ství absolvoval řadu jednání na minis-
terstvu dopravy a nevzdal se, dokud 
se stavba nerozjela. Pokud se podaří 
vypořádat s námitkami ekologického 
spolku, který opětovně brání ve zpro-
voznění, řidiči by se po nové silnici 
mohli projet už příští rok.

→  Silnice v nejlepším stavu
  Do oprav silnic v našem kraji šlo nejví-

ce peněz v historii. Letos to je 1,2 mi-
liardy korun, což je dvakrát více než 
v roce 2020. Díky tomu se daří snižo-
vat počty úseků, které jsou v havarij-
ním stavu. Vozovky jsou nyní v nejlepší 
kondici za posledních deset let. 

→  Více peněz od státu
  60 milionů korun na opravu mostu 

v Napajedlech, 780 milionů na dálniční 
přivaděč z Fryštáku do Zlína a obchvat 
Zálešné. Zlínský kraj je úspěšný ve 
vyjednávání s vládou, podařilo se mu 
například získat peníze navíc na tyto 
významné dopravní stavby v kraji. 

→  Novinky ve veřejné dopravě
  Veřejná doprava zaznamenala v po-

Čtyři roky práce. Co radní udělali pro Zlínský kraj?
Devět radních, pětačtyřicet zastupitelů. Nové vedení Zlínského kraje si obyvatelé regionu budou volit už v pátek 
20. a v sobotu 21. září, kdy se uskuteční volby do zastupitelstev krajů. Jak pro ně zvolení zástupci pracovali, zda se jim 
podařilo naplnit své cíle a sliby, mohou čtenáři Magazínu21 posoudit sami. Výběr nejzásadnějších projektů a změn uply-
nulých čtyř let přinášíme v následujícím přehledu. 
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sledních čtyřech letech výrazný po-
sun. Obnovil se vozový park, zavedly 
se platby kartou, rozšířilo se využití 
karty Zetka. Nastavilo se také výhodné 
tarifní jízdné a spustila revoluční apli-
kace Fairtiq, která zjednodušuje ces-
tování veřejnou dopravou. 

STRATEGICKÝ ROZVOJ
→  Úspora na energiích
  Díky čerpání dotací EU na moderniza-

ci a výstavbu energeticky efektivních 
budov a instalaci fotovoltaik, šetří sa-
motný kraj ročně 12 % spotřeby ener-
gie na vytápění a ohřev vody. Prostřed-
nictvím vlastní Energetické agentury 
navíc pomáhá obcím s realizací úspor-
ných opatření. Jen za poslední 2 roky 
se podařily udělat projekty za miliardu 
korun.

→  Průmyslová zóna Holešov
  Mezi lety 2020 a 2024 došlo k postup-

nému obsazování holešovské zóny 
menšími a středními podniky. Sedm-
náct firem obsadilo 21 hektarů průmy-
slové plochy a v nynější době zaměst-
nává 400 zaměstnanců. V posledním 
roce byla vedena intenzivní jednání se 
strategickými investory a na plochu 
97 hektarů je vyhlášen záměr prodeje. 
Nyní se vyhodnocují.

→  Čtvrt miliardy pro města
  Od roku 2022 rozdělil Zlínský kraj mezi 

jednotlivé obce s rozšířenou působ-
ností, čili celkem 13 měst v kraji, část-
ku 245 milionů korun. Díky tomu na-
příklad opravili náměstí ve Valašském 
Meziříčí nebo v Bystřici pod Hostý-
nem, v Kroměříži postavili bytový dům 
v Havlíčkově ulici a třeba v Rožnově 
pod Radhoštěm postavili knihovnu.

→  Technologické a vzdělávací 
centrum Holešov 

  Ve Strategické průmyslové zóně Hole-
šov by mělo vzniknout technologické 
a  vzdělávací centrum o předpokláda-
né rozloze 15 hektarů. Jeho základem 
má být multifunkční dopravní okruh. 
Zlínský kraj nyní vybírá pro projekt 
potenciální provozovatele a případné 
další investory.

→  Pomoc s přípravou  
projektů

  Zlínský kraj začal pomáhat se zpraco-
váním projektových dokumentací na 
výstavbu, rekonstrukci či moderniza-
ci v obcích. Bez této pomoci by totiž 
nebyla řada obcí schopna dostatečně 
čerpat dotace, především proto, že 
mají omezené finanční prostředky na 
přípravu projektů.

→  Zachování malých  
prodejen

  Nad rámec dotací ministerstva prů-
myslu a obchodu na zachování malých 
prodejen na venkově, začal přispívat 
na jejich chod také Zlínský kraj. Pod-

porou 162 projektů významně přispěl 
k udržení maloobchodního prodeje 
v malých obcích.

→  Kotlíkové dotace
  Zlínský kraj patří na přední místa v čer-

pání kotlíkových dotací. Doposud ža-
datelům proplatil 6 686 výměn kotlů 
v celkové výši 792 milionů korun.

CESTOVNÍ RUCH
→  Cyrilometodějská stezka
  Jako první v České republice získal 

v  roce 2021 Zlínský kraj pro svůj me-
zinárodní projekt Cyrilometodějská 
stezka certifikaci Kulturní stezka Rady 
Evropy. Zapsal se tak do historie cer-
tifikovaných kulturních stezek rovněž 
jako první stezka zaměřená na slo-
vanské kulturní dědictví. Od té doby 
se rozvíjí a získala řadu prestižních 
ocenění. Na jejím dalším rozkvětu se 
bude podílet také Metropolitní město 
Řím, s nímž kraj uzavřel memorandum 
o spolupráci.

→  Síť cyklostezek
  Zlínský kraj podporuje zpracování pro-

jektových dokumentací a spolufinancu-
je výstavbu nových cyklostezek v rámci 
sítě dálkových a regionálně významných 
tras. Díky této podpoře se výrazně roz-
rostla infrastruktura pro cyklisty a mimo 
jiné se podařilo propojit cyklostezku 
Bečva s cyklostezkou Bečva – Vlára 
– Váh až ke slovenským hranicím.

→  Parkování pro karavany
  Vznik nových karavanových stání na 

svém území podpořil v roce 2023 vů-
bec poprvé v historii Zlínský kraj. Vy-
chází tím vstříc rostoucí oblibě cesto-
vání v karavanech a obytných vozech. 

→  Rozvoj turismu
  S přispěním kraje se podařilo vybu-

dovat několik významných projektů, 
které do regionu lákají turisty z celé 
republiky. Vznikla například Klenotni-
ce Velké Moravy v Modré, Brána Pus-
teven v Prostřední Bečvě nebo nová 
cesta a parkování na Svatém Hostýně. 
Po letech úsilí převzal Zlínský kraj spo-
lu s Jihomoravským roli zakladatelů 
obecně prospěšné společnosti Baťův 
kanál, což mu umožní hrát aktivní roli 
při dalším rozvoji. Kraj také začal nově 
finančně podporovat turistická infor-
mační centra v regionu.

ZDRAVOTNICTVÍ
→  Modernizace nemocnic
  Porodní sály v Kroměřížské nemoc-

nici, dokončená rekonstrukce plicní-
ho pavilonu v Uherském Hradišti, ve 
Vsetínské nemocnici oprava budovy 
K s novým pracovištěm hemodialýzy 
a vznik nového radiodiagnostického 
oddělení s magnetickou rezonancí. To 
jsou největší stavební akce uskuteč-
něné v letech 2020–2024 v nemoc-

nicích Zlínského kraje, další právě běží 
nebo se projektují. Kromě toho pořídily 
nemocnice s pomocí dotací nové vy-
bavení a přístroje za 1,5 miliardy korun. 
Ve Vsetíně tak vyměnili celých 80  % 
původního vybavení.

→  Baťova nemocnice 
  Samostatnou kapitolou je Krajská ne-

mocnice T. Bati ve Zlíně. Ta má za se-
bou modernizaci jednotky intenzivní 
péče interního oddělení, po rekon-
strukci jsou lůžkové stanice chirurgic-
kého oddělení, centrální operační sály 
a dospávací pokoje. Obnovou prošla 
kardiologická jednotka intenzivní péče 
i oddělení hemodialýzy. Z nových po-
kojů se nově těší také malí pacienti na 
dětském oddělení. Na obnovu přístrojů 
sem mířilo 800 milionů korun. 

→  Zdravotní sestry
  Studovat obor Diplomovaná všeo-

becná sestra je nyní možné ve všech 
čtyřech okresech. Vyšší odborné ško-
ly pro všeobecné sestry vznikly nově 
v Uherském Hradišti a v Kroměříži, kde 
jsou navázané na místní nemocnice. 
V nich mohou následně úspěšní absol-
venti snadno najít další uplatnění. 

→  Nové obory
  Hejtmanství usilovalo o otevření no-

vých zdravotnických studijních oborů. 
Ve spolupráci s Univerzitou Tomáše 
Bati se to nakonec podařilo – na obor 
zdravotnický záchranář a radiologický 
asistent by měli první studenti nastou-
pit v akademickém roce 2025/2026. 

→  Více lékařů
  Zlínskému kraji se podařilo zdvojnáso-

bit počet mladých praktických lékařů 
v území. Zvýšil se také počet lékařů 
v krajských nemocnicích. Na obecný 
nedostatek personálu ve zdravotnic-
tví Zlínský kraj reaguje řadou novinek. 
Rozšířil například stipendia pro budou-
cí lékaře, sestry i další zdravotnické 
profese. Spustil motivační programy 
pro vzdělávání mladých lékařů a je-
jich školitelů, zřídil projekt Praktikem 
na  zkoušku, finančně začal přispívat 
na vznik nových ordinací v kraji. 

→  Výjezdové základny  
pro záchranáře

  Během dvou let postavená nová  
výjezdová základna v Otrokovicích, 
moderní operační středisko ve Zlíně 
a  zahájená stavba nové stanice v Lu-
hačovicích a  přístavba v Uherském 
Hradišti. To jsou investice do Zdravot-
nické záchranné služby Zlínského kra-
je v posledních čtyřech letech. Velkou 
obměnou prošel také vozový park. 

→  Nastavená strategie  
a plán

  Systematická práce. Zlínský kraj po-
stupuje podle nové Koncepce zdra-
votnictví do roku 2030 a nového Plánu 
podpory služeb na sociálně-zdravot-
ním pomezí. Oba dokumenty obsahují 
plány aktivit, které kraj postupně plní.

BILANCE | 
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FINANCE 
→  Rekordní investice
  Díky úsporám v provozní části se po-

dařilo zdvojnásobit objem investic. 
Za uplynulé čtyři roky dal kraj na inves-
tice celkem 9,7 miliard korun, oproti 
předchozímu období, je to o celých 
5 miliard korun navíc. Peníze šly zejmé-
na do obnovy krajského majetku, do 
zdravotnictví, školství a sociální oblasti.

→  Zhodnocení finančních 
prostředků

  Zlínský kraj začal efektivněji hospoda-
řit s „volnými“ prostředky uloženými 
na bankovních účtech. Nejenže ne-
ztrácejí na hodnotě vlivem inflace, ale 
každý rok se zhodnocují. Ročně to jsou 
až desítky milionů navíc.

→  Ceny energií 
  V období tříleté energetické krize do-

sáhl Zlínský kraj významných úspor 
díky zafixovaným cenám energií. Ušet-
řil díky tomu 124 milionů korun za elek-
třinu a 176 milionů za zemní plyn oproti 
cenám na trhu v letech 2022–2024.

→  Odškodnění pro Vrbětice 
  Obce v okolí Vrbětic, jejich obyvatelé 

i Zlínský kraj dostaly za výbuchy mu-
nice z roku 2014 odškodnění ve výši 
700 milionů korun. Podařilo se to díky 
úspěšnému vyjednávání zástupců kra-
je s minulou vládou. 

→  Více peněz pro kraj
  Spravedlivější rozdělení peněz, kte-

ré do krajů míří ze státního rozpoč-
tu v  rámci rozpočtového určení daní 
(RUD), řeší novela, kterou v roce 2023 
jako první předložil Zlínský kraj posla-
necké sněmovně. Nově by si krajský 
rozpočet prostřednictvím RUD mohl 
polepšit o 560 milionů korun.

ROZVOJ PODNIKÁNÍ
→  Krajská rozvojová 

agentura ZRIA
  Na základě doporučení předních eko-

nomů zřídilo hejtmanství novou inves-
tiční agenturu, která koordinuje roz-
vojové aktivity Zlínského kraje. Stejně 
jako v jiných krajích a ve světě, má regi-
onu pomoci zvýšit konkurenceschop-
nost a posílit ekonomiku. 

→ Investice do vzdělání
  Zlínský kraj uzavřel historicky první 

smlouvu o spolupráci s Univerzitou To-
máše Bati, díky které se navýší počet 
studentů ve Zlíně a vzniknou potřebné 
nové studijní obory. Díky podpoře 200 
milionů korun také vyroste nová budo-
va technologické fakulty. 

SPORT
→  Navýšení financí  

pro sport 
  Do sportu šlo v posledních čtyřech le-

tech sedmkrát více peněz než v před-

chozím období. Vedení Zlínského kraje 
se zaměřilo zejména na podporu dětí 
a mládeže, které chce motivovat k po-
hybu a ke zdravému stylu života.

→  Krajské mládežnické 
akademie

  Kromě fotbalu a hokeje směřuje krajská 
podpora i do dalších sportů. Ve  spo-
lupráci se sportovními kluby a  svazy 
vzniklo několik krajských mládežnic-
kých akademií, například v atletice, bi-
atlonu, stolním tenise, cyklistice, háze-
né, orientačním běhu či tenise. Zlínský 
kraj poskytuje mladým sportovcům 
nadstandartní sportovní péči a chce 
z nich vychovávat talenty. 

→  Modernizace sportovní 
infrastruktury 

  Díky novému dotačnímu systému pro 
sportovní organizace a obce se v kraji 
daří budovat nové zázemí a moder-
nizovat stávající hřiště a vybavení. 
Na dotaci dosáhnou nejen velké oddíly, 
ale i malé vesnické kluby. Kraj spolufi-
nancuje také projekty podpořené Ná-
rodní sportovní agenturou.

→  Olympiáda dětí a mládeže 
  Třinácté hry letní olympiády dětí 

a  mládeže České republiky se v roce 
2028 uskuteční ve Zlínském kraji, 
který uspěl s žádostí o pořadatelství. 
Centrem dění bude Zlín i další města 
a obce v okolí. V kraji přivítáme téměř 
4 000 sportovců, trenérů a doprovodu 
z celé republiky.

DIGITALIZACE
→  Kyberbezpečnost
  Zlínský kraj zvyšuje kybernetickou 

bezpečnost, investuje do ní s podpo-
rou dotací téměř 100 milionů korun. 
Nejmodernější hardwarové a softwa-
rové vybavení splňující nejmodernější 
bezpečnostní standardy dostane 77 
vybraných organizací Zlínského kraje. 

→  Digitální technická mapa
  Zlínský kraj je lídrem v Česku v digitál-

ní technické mapě, která je užitečným 
pomocníkem při stavební a projek-
tové přípravě, evidenci majetku nebo 
územním plánování. Lidé v ní najdou 
podrobné informace o veškerých sta-
vebních a technických objektech.

ŠKOLSTVÍ
→  Rekordní investice 

do školských organizací
  Zlínský kraj výrazně investoval do svých 

středních škol, do modernizace učeben 
a vybavení i do energetických opatření 
budov. V letech 2021–2024 bylo do škol-
ských příspěvkových organizací inves-
továno rekordních 1,2 miliardy korun. 

→  Studentské aktivity 
  Ve Zlínském kraji začaly nově fungovat 

„participativní rozpočty“, díky kterým 
se mohli žáci zapojit do rozhodová-
ní o  rozvoji své školy. Ve spolupráci 
s Krajským parlamentem dětí a mláde-
že pak vznikla řada zajímavých projek-
tů, například cesta do Bruselu. Rozšířil 
se rovněž počet škol zapojených do 
mezinárodních projektů Erasmus. 

→  Prevence, sebeobrana 
  Zlínský kraj spustil nový preventivní 

program sebeobrany na školách. Školy 
a školská zařízení mohly díky krajské 
dotaci uskutečnit projekty v oblasti 
prevence rizikových typů chování a ri-
zikových situací. Podpora prevence 
byla navýšena jak na středních, tak na 
základních školách.

→  Úpravy oborové nabídky
  Se zájmem žáků i poptávkou trhu prá-

ce se navýšily kapacity na středních 
školách, konkrétně například v oboru 
Informační technologie. Vznikla také 
technická, ekonomická, zdravotnická 
a přírodovědná lycea i vyšší odborné 
zdravotnické školy.

KULTURA
→  Nové expozice
  V letech 2021–2024 investoval Zlínský 

kraj do oblasti kultury 950 milionů ko-
run, z toho 590 milionů čerpal úspěš-
ně z dotací. Vznikly díky tomu nové 
atraktivní expozice, které se dočkaly 
nejvyšších muzejních ocenění – ceny 
Gloria Musealis. V přípravě jsou nyní 
další projekty za 370 milionů korun. 

→  Podpora kultury
  Zlínský kraj výrazně navýšil podporu 

kultury skrze vyhlášené dotační pro-
gramy. Zaměřil se zejména na kultur-
ní akce a aktivity, památky, odbornou 
činnost v památkové péči, filmový 
průmysl nebo klubovou scénu.

→  Kulturně-kreativní centra 
  Zlínský kraj buduje dvě nová kulturní 

a kreativní centra. Jedno vznikne v Či-
perově vile ve Zlíně, druhé ve Hvězdár-
ně Valašské Meziříčí. Obě místa nabíd-
nou pestrou nabídku volnočasových 
aktivit pro děti i dospělé. 

→  Digitalizace v kultuře
  Zlínský kraj buduje sdílené digitální 

pracoviště, které vznikne v Zámku 
Kinských ve Valašském Meziříčí. Díky 
tomu budou vzácné sbírkové předmě-
ty dobře uchované a v bezpečí. Digita-
lizací prochází také knihovnictví a no-
vinky v podobě virtuální reality a dronů 
čekají Hvězdárnu Valašské Meziříčí. 

→  Bezbariérové přístupy  
muzeí a galerií

  Nové výtahy a bezbariérové přístupy 
kraj postupně buduje ve všech svých 
kulturních organizacích, aby je mohli 
navštěvovat všichni bez rozdílu.

 | BILANCE
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PÓDIUM NA 
PLATFORMĚ 

14 | 15 BAŤOVA 
INSTITUTU

9:30 – 9:40
Přivítání hostů hejtmanem 

Zlínského kraje
9:45 – 10:00

Taneční klub Fortuna Zlín 
10:00 – 10:45

Minami
11:30 – 12:00

Vyhlášení Běhu na počest 
Emila Zátopka

12:15 – 13:30
Leoš Mareš

14:30 – 15:30
Horkýže Slíže

15:30 – 16:00
Regionální potravina 

Zlínského kraje
Předání ocenění

16:30 – 17:00
Vyhlášení závodu 

horských kol ZLÍNSKÁ 50
17:00 – 17:45

Šrouby a matice
17:45 – 18:00
Předání šeku  

JEDU NA DŘEŇ

18:30 – 19:30
ATMO music

20:15 – 21:30
Argema

22:00 – 23:00
Realita

PLATFORMA 
14 | 15 BAŤOVA 

INSTITUTU
9:00 – 18:00

Farmářské trhy  
a regionální potraviny
Ochutnávka a prodej 

nejlepších potravinářských 
výrobků z kraje

9:00 – 15:00
Krajská knihovna 
Františka Bartoše

Roční registrace nových 
čtenářů zdarma

10:00 – 18:00
Muzeum jihovýchodní 

Moravy ve Zlíně
Zvýhodněné vstupné 50 Kč

BAŤŮV 
MRAKODRAP

9:00 – 20:00
Výstavy 2., 3. a 16. etáž

Běh na počest  
Emila Zátopka

9:30 Dětské závody 
10:21 Hlavní závod

ZLÍNSKÁ 50
Závod horských kol

12:30 start

8:00 – 18:00, 16. etáž
Kavárna

10:00 – 16:00, terasa
Pozorování Slunce, 

Muzeum regionu Valašsko 
– hvězdárna Vsetín

9:00 – 11:00, 13:00 – 15:00
Projížďky Baťovým 

výtahem

PARKOVIŠTĚ 
CREAM

Farmářská stezka  
a Festival řemesel pro děti

Třídíme odpady hravě 
Poučně-zábavné atrakce 

o třídění odpadů
Besip Team a Rallye Zlín

Dopravní hřiště  
a aktivity pro děti

Prezentace středních škol 
Zlínského kraje

Lidský stolní fotbálek
Fotokoutek

Bruslení  
v Tigers Ice Areně

zdarma
Biatlonová střelba 

na laserové střelnici
Pohádkový les

Myslivci, včelaři, rybáři
Knihotrh 

pro Poradenské  
a krizové centrum, p. o. 

Vystoupení ZUŠ  
ze Zlínského kraje

ULICE 
VAVREČKOVA

Technologické  
inovační centrum 

Virtuální laboratoř profesí, 
programování Ozobota

Vinařská ulička
Prezentace veřejné  

dopravy Zlínského kraje
Jedu na dřeň

Zápis do registru dárců 
kostní dřeně

Ukázka vojenské  
techniky a práce hasičů, 

záchranné služby  
a policie

BUDOVA 44, 
5. ETÁŽ

9:00 – 17:00
44 Centrum řemesel

Ukázka šití bot, 
kreativní dílny Robota, 

Eurocentrum Zlín

14. září 2024
9–23 hod.

Zlín, Baťův mrakodrap a blízké okolí

POŘADATEL:

MEDIÁLNÍ PARTNER:

PARTNEŘI:

Více 
informací 

k DOPRAVĚ 
na DEN 

ZLÍNSKÉHO 
KRAJE 

najdete 
na webu.

ONLINE 
PROGRAM

↓

www.denzk.cz

Na akci budou pořizovány foto a video záznamy pro potřeby propagace.
Změna programu vyhrazena.
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„Nový pavilon operačních obo-
rů je dalším krokem k celkové 
proměně areálu nemocnice. 
Naším cílem je provozy ne-
mocnice efektivně propojit, 
abychom zjednodušili přesuny 
pacientů a personálu. Podařilo 
se nám také vyřešit problém 
s místní kaplí svaté Růženy 
z Limy, která se podle původní-
ho návrhu měla bourat. Nako-
nec zůstane na svém místě,“ 
uvedl hejtman Radim Holiš.
 V rámci  p lánu roz voje 
čeká Vsetínskou nemocnici 
postupná výstavba celkem tří 
strategických budov v návaz-
nosti na interní pavilon H. Jako 
první vyroste pavilon operač-
ních oborů o sedmi podlažích 
o půdorysu 70 × 33 metrů. 
S výškou třiceti metrů se stane 
hlavním orientačním bodem 

v areálu nemocnice a zároveň 
další výraznou stavbou města. 
„Součástí bude urgentní pří-
jem, radiodiagnostika, cent-
rální operační sály s navazující 
centrální sterilizací, společný 
lůžkový fond operačních obo-
rů, porodnice, dětské odděle-
ní i společná stanice pro ARO 
a chirurgickou JIP,“ vyjmenoval 
ředitel Vsetínské nemocnice 
Martin Pavlica.
 „Nová budova se stane klí-
čovým prvkem celého areálu. 
Na výstavbu jsme se připra-
vovali poslední čtyři roky. Bylo 
například nutné přestěhovat 
hemodialýzu a vymístit další 
provozy do nových prostor, 
abychom mohli zahájit tuto 
důležitou fázi modernizace 
Vsetínské nemocnice,“ doda-
la náměstkyně hejtmana pro 

zdravotnictví Olga Sehnalová.
 Ve druhé etapě výstavby 
vznikne budova pro centrální 
sklady, ambulance, nemoc-

niční lékárnu, komerční pro-
story, zázemí lékařů a admi-
nistrativu. Ve třetím pavilonu 
je uvažováno o ambulancích 
rehabilitace, lůžkové jednotce 
rehabilitace a lůžkové jednot-
ce oddělení následné péče. 
Celý komplex je navržen tak, 
aby zajistil efektivní, krátké 
a  logické vazby mezi jednotli-
vými pracovišti. ⬛

Jan Vandík

„Zatímco koncept uplatňo-
vaný minulým vedením kra-
je preferoval sloučené řízení 
všech čtyř nemocnic, my jsme 
jej hned od počátku postavili 

na suverenitě řízení jednotli-
vých nemocnic jejich předsta-
venstvy. A to se ukázalo jako 
efektivní pro další rozvoj ne-
mocnic i udržení ekonomické 

stability,“ komentoval výsled-
ky hejtman Radim Holiš.
 „Všechny naše nemocnice 
dokázaly po celé volební obdo-
bí hospodařit se ziskem, splatily 
všechny finanční závazky z mi-
nulých let a navzdory pandemii 
COVID-19 výrazně investovaly 
do modernizace a  zkvalitnění 
péče pro své pacienty. Součas-
ná vedení nemocnic také velmi 
úspěšně využívala dostupné 
dotační zdroje, díky čemuž se 

podařilo obnovit přístrojové 
vybavení za více než 1,5 mili-
ardy korun,“ uvedla náměstky-
ně hejtmana pro zdravotnictví 
Olga Sehnalová.
 Všechny krajské nemoc-
nice vykazují zisk také v prv-
ní polovině letošního roku. 
K  30.  červnu 2024 dosáhly 
průběžného kladného výsled-
ku v celkové výši 310,172 mili-
onu korun. ⬛

(van)

Všechny čtyři krajské nemocnice hospodařily v minulém roce se ziskem

Podrobnou dispoziční studii řešící vybudování pavilonu operačních oborů Vsetínské ne-
mocnice vlastněné Zlínským krajem schválili v pondělí 19. srpna krajští radní. Novostav-
ba s odhadovanými náklady 1,7 miliardy korun vyroste naproti hlavnímu vjezdu do areálu 
nemocnice, v místě dnes nevyužitých budov staré interny. Studie vychází ze schváleného 
Plánu investičního rozvoje (generelu) areálu Vsetínské nemocnice. Ještě letos kraj plá-
nuje vyhlásit veřejnou zakázku na výběr zhotovitele projektové dokumentace. Samotná 
výstavba se má uskutečnit v letech 2027–2030. 

Všechny čtyři nemocnice vlastněné Zlínským krajem 
hospodařily v roce 2023 se ziskem. Kroměřížská nemoc-
nice vloni skončila v plusu 14,137 milionu korun, Uhersko-
hradišťská nemocnice 157,490 milionu korun, Vsetínská 
nemocnice 33,374 milionu korun a Krajská nemocnice  
Tomáše Bati ve Zlíně 228,985 milionu korun. Dohromady 
jde o 433,986 milionu korun.

Vizualizace finální podoby nemocnice: GG Archico s. r. o.

Zlínský kraj chystá výstavbu pavilonu 
operačních oborů ve Vsetínské nemocnici

Vizualizace budoucího pavilonu operačních oborů: LT PROJEKT

 | AKTUÁLNĚ ZE ZLÍNSKÉHO KRAJE

10



Kraj připravuje 
projekt prohloubení 
transformace 
sociálních služeb

Zlínskému kraji se díky pro-
cesu transformace daří zvy-
šovat kvalitu života klientů 
se zdravotním postižením 
v  pobytových sociálních 
službách. Hejtmanství aktu-
álně připravuje nový projekt, 
který umožní v transforma-
ci pokračovat a dál služby 
rozvíjet.
 „Transformace přiná-
ší úžasné v ýsledk y. Pro 
soběstačnější klienty bu-
dujeme služby chráněné-
ho bydlení, které zvyšují 
kvalitu jejich života a jejich 
okolí díky tomu má mož-
nost zažít, že i lidé s han-
dicapem jsou dobří souse-
dé, lidé s  velkým srdcem, 
se zájmy a koníčky, lidé, 
kteří pracují, ať už úplně 
sami anebo s podporou. 
O  stovk y míst se nám 
také podařilo snížit kapa-
city domovů pro osoby se 
zdravotním postižením. 
Zůstali v nich tak jen kli-
enti, kteří potřebují oprav-
du tu nejspecializovanější 
péči,“ vysvětlila statutár-
ní náměstkyně hejtmana 
Hana Ančincová.
 Do nového projektu se 
zapojí 31 sociálních služeb 
a bude zahrnovat celou 
řadu aktivit. Umožní pokra-
čovat v práci týmům 8  do-
movů pro osoby se zdra-
votním postižením, které 
procházejí transformací. 
Zajistí další vzdělávání pěti 
stovkám pracovníků slu-
žeb. V plánu je také 11 audi-
tů, které ověří, že služby plní 
stanovené cíle.
 Z 18,9 milionu korun ná-
kladů by měla 14,5 milionu 
pokrýt dotace z Evropské-
ho sociálního fondu. ⬛

(dos)

„Takové projekty měst a obcí 
jen vítáme. Nový domov bude 
nadstandardním specializova-
ným zařízením, které nabídne 
28 jednolůžkových a 6 dvou-
lůžkových pokojů, vždy s vlast-
ní koupelnou a WC. K dispozici 
bude také venkovní zázemí pro 
klienty. O klienty bude pečovat 
kvalifikovaný personál, k  dis-
pozici bude moderní vybave-
ní, pomůcky pro rehabilitaci 
a aktivizaci, a to s ohledem 
na potřeby, přání a důstojnost 
klientů,“ uvedla statutární ná-
městkyně hejtmana Hana An-
čincová, která v kraji odpovídá 
za sociální oblast.
 Kompletní rekonstrukce 
bude probíhat do konce roku 
2025. Tři stávající budovy pro-
pojené krčkem čeká například 
výměna oken a dveří, ústřed-

ního topení, elektroinstala-
ce, výtahů, vzduchotechniky 
nebo zateplení. První klienti by 
se do domova měli nastěhovat 
na začátku roku 2026. 
 Město Zlín zakoupilo budo-
vu za účelem zřízení pobytové 

sociální služby v roce 2022 za 
částku téměř 55 milionů ko-
run. Náklady na rekonstrukce 
objektu byla vyčísleny na dal-
ších 179 milionů korun. Městu 
se na ni podařilo prostřednic-
tvím Ministerstva práce a  so-
ciálních věcí získat 80 milionů 
z fondů Evropské unie. Kromě 
toho doporučila Rada Zlín-
ského kraje krajským zastu-
pitelům schválit žádost o  po-
skytnutí dotace ve výši 19,4 
milionu korun. ⬛

(dos)

„Zlínský kraj má ambici být 
hlavním hráčem kariérového 
poradenství v regionu. Naším 
primárním cílem je udržet tady 
mladé lidi. Jsme v kontaktu se 
školami, firmami, výzkumnými 
a dalšími organizacemi, které 
k  tomu mají co říct, ale potře-
bujeme je propojit a  vytvořit 
fungující systém pod jednou 
střechou. A to je úkol pro kraj-

ský úřad,“ uvedl hejtman Zlín-
ského kraje Radim Holiš.
 Kraj od příštího roku posílí 
Centrum kariérového pora-
denství tak, že bude mít v ka-
ždém okrese koordinátora. 
Ti  budou poskytovat podporu 
více než dvěma stovkám škol 
a spolupracovat s místními fir-
mami. „Kariérové poradenství 
není státem nijak uchopeno. 

Náš tým tak bude částečně 
suplovat to, na co školy nema-
jí prostředky,“ vysvětlila radní 
pro oblast školství Zuzana Fi-
šerová.
 V dlouhodobém horizontu 
pak kraj hodlá vytvořit pro-
pracovaný systém komplexní 
podpory poradenství poskyto-
vaného na základních a střed-
ních školách se zaměřením na 
pedagogy, výchovné poradce, 
žáky a rodiče. „Některé aktivi-
ty je možné realizovat už v ma-
teřských školách. Děti mů-
žeme například seznamovat 
s  různými profesemi. Dovedu 

si představit, že v budoucnu 
působnost našich koordináto-
rů rozšíříme třeba i tímto smě-
rem,“ uzavřela Fišerová. ⬛

(dos)

V Malenovicích vznikne nová sociální služba, 
kraj přispěje bezmála 20 miliony

Hejtmanství zastřeší a rozšíří nabídku kariérového poradenství

Ve Zlíně-Malenovicích se naplno rozběhly práce na rekon-
strukci objektu sociálních služeb, kde vznikne nový Do-
mov se zvláštním režimem s kapacitou 40 lůžek. Zaříze-
ní bude sloužit především k péči o klienty trpící demencí, 
zejména pokročilým stadiem Alzheimerovy choroby. Rada 
Zlínského kraje chce městu Zlínu pomoci s pokrytím ná-
kladů částkou 19,4 milionu korun.

Kam na školu, na jakou profesi mají žáci talent, která po-
volání a jaké obory mají perspektivu, poradí Centrum kari-
érového poradenství (CKP) Zlínského kraje. Kraj svůj nový 
plán řízení kariérového poradenství představil dalším ak-
térům, se kterými na něm chce spolupracovat.

vizualizace: Město Zlín 2×

Naším cílem  
je udržet tady  

mladé lidi.

Radim Holiš
 hejtman Zlínského kraje

AKTUÁLNĚ ZE ZLÍNSKÉHO KRAJE | 

11



Příběhy bez hranic 
s Eliškou Hejdovou

Lidé ze Zlínského kraje díky 
svému t vůrčímu duchu 
překračují hranice regionu 
a vyváží své inovativní myš-
lenky do celého světa. Mezi 
tyto inspirativní osobnos-
t i  patří také Eliška Hejdo-
vá, zakladatelka udržitelné 
módní značky SUTU.

Jak je vaše tvorba spjata se 
Zlínským krajem?
 Má tvorba je se Zlínským 
krajem spjata do té míry, do 
jaké jsem s ním spjatá já 
sama. Cítím se tady dobře, 
žije se mi tady hezky a to je 
skvělý základ pro chuť něco 
vytvářet a  hlavně propojo-
vat skrze svou činnost po-
dobně laděné lidi.

Jste hrdá na náš kraj?
 Jsem hrdá na lidi, kteří 
se snaží tvořit a dělat ten-
to kraj krásnější. Myslím, 
že je tady plno kreativních 
osobností. A také jsem hrdá 
na přírodu, která je všude 
okolo.

Čím je pro vás vaše tvorba 
a možnost tvořit?
 Možnost tvořit je pro 
mě hodně spojená na jedné 
straně s pocitem svobody 
a na straně druhé s pocitem 
bezpečí. A asi to nejdůleži-
tější pro mě je, že se skrze 
to, co tvořím ze sebe, po-
tkávám s  podobně naladě-
nými lidmi.

Jak vnímáte značku naše-
ho kraje, když o sobě říká-
me, že jsme Kraj bez hranic? 
Co to znamená pro vás a vaši 
značku?
 Vnímám v tom svobo-
du. Pobídnutí k mentálnímu 
rozhledu dál, než kde končí 
„humna”.

 Všechny Příběhy bez 
hranic najdete na webu 
www.krajbezhranic.cz.

(aga)

„Projekt Kulturně-kreativního 
centra je pro valašskomezi-
říčskou hvězdárnu největší 
a pro její rozvoj a směřování 
klíčová investice. Kombinuje 
vzdělání, rozvoj nadání, kre-
ativitu a  zároveň u mladých 

lidi podporuje zájem o vědu 
a technické či přírodovědné 
obory, což je velmi důležité, 
pokud chceme kraj rozvíjet 
a udržet v něm mladé talento-
vané lidi,“ uvedla radní Zuzana 
Fišerová.

Objekt nabídne 
i moderní ubytování 
Nové Kulturně-kreativní cent-
rum bude místem zaměřeným 
hlavně na vzdělání, výzkum 
a inovace s cílem přivést vědu 
co možná nejblíže k mladým 
zájemcům o poznání. Ti zde 
budou mít k dispozici moder-
ně zařízené prostory, kde se 
budou moci experimentálně 
i prakticky podílet na vědě i vý-
zkumu. Vzniknou zde pracov-
ny, laboratoře a dílny, v nichž 
budou umístěny přístroje pro 
výzkum, konkrétně laserová 
technika, CNC stroje, 3D tis-
kárny a další vybavení. Pořádat 
se tu budou odborné semináře 
a workshopy pro odbornou i ši-
rokou veřejnost. Pro účastníky 
akcí i lektory bude připraveno 
také moderní ubytování a so-
ciální zázemí.
 Nový objekt by měl začít 
sloužit veřejnosti od konce 
roku 2025. V rámci projektu se 
počítá také s komplexní robo-
tizací tří stávajících observač-
ních kopulí a instalací kopulí 
u  tří venkovních dalekohledů 
na střeše jižní budovy hvěz-
dárny, stejně jako s pořízením 
a montáží nových dalekohledů 
a elektronických kamer. ⬛

(van)

Plán řeší řadu oblastí, například 
kapacity pro vzdělávání u zdra-
votnických profesí s  důrazem 
na interní obory, odborné vzdě-
lávání pracovníků v  sociálních 
službách, podporu prostoro-
vých kapacit ve zdravotních 
a sociálních službách a zlepše-
ní podmínek pro zajištění péče 
v domácím prostředí. „Cílem 
dokumentu není suplování 
politik zdravotních pojišťoven 
ani alternativní financování 
zdravotních služeb. Definovali 
jsme jím oblasti, kde kraj může 
v rámci zákonných kompe-
tencí podpořit rozvoj služeb, 
ať už spadají do sféry sociální, 
či zdravotní. Hlavní je pro nás 
pacient či klient, o kterého jde 
v  první řadě,“ vysvětlila ná-
městkyně hejtmana pro zdra-
votnictví Olga Sehnalová, která 
stojí za vznikem dokumentu.
 Jeho součástí je harmo-
nogram plánovaných aktivit, 
které se mají realizovat mezi 
lety 2024 až 2026 včet-
ně těch, které už nyní běží.  

„Příští rok by měl vzniknout na-
příklad nový dotační program 
Zlínského kraje na podporu 
vzdělávání pracovníků v soci-
álních službách v  oblasti ošet-
řovatelství a  paliativní péče,“ 
uvedla statutární náměstkyně 
hejtmana Hana Ančincová.
 Podpoří se také vybavení 
zařízení sociálních služeb jed-
noduchou zdravotnickou tech-
nikou, která umožní základní 
diagnostiku na místě nebo bez-
bariérové úpravy. „Propojit by 
se měla zdravotní dokumenta-
ce nemocnic se zdravotnickou 
záchrannou službou, což by zá-
chranářům v  sanitce umožnilo 
lépe a  rychleji se zorientovat 
ve zdravotním stavu pacienta 
a jeho anamnéze,“ doplnila Olga 
Sehnalová.

Nová zařízení vyrostou 
napříč krajem
Plán dále klade důraz na sys-
tematickou spolupráci mezi 
zdravotními a sociálními služ-
bami, ať už se týká praktických 

lékařů, nemocnic, akutní či ná-
sledné péče nebo pobytových 
a terénních sociálních služeb. 
Zaměřuje se také na eduka-
ci pacientů, jejich blízkých 
a  veřejnosti, podporuje vznik 
i činnost klubů pečujících a or-
ganizování mezioborových 
a pacientských setkání. „V plá-
nu aktivit se věnujeme rovněž 
paliativní péči, vzniku center 
duševního zdraví, rozvoji ka-
pacit psychiatrické péče či 
zavádění programů prevence 
duševního zdraví ve školách. 
Součástí je i  výstavba nových 
pobytových zařízení sociál-
ních služeb s navýšením lůžek 
zejména v domovech pro seni-
ory a v domovech se zvláštním 
režimem pro seniory s demen-
cí,“ doplnila Hana Ančincová 
s tím, že výstavba nových zaří-
zení se chystá například v Hor-
ní Lidči, Kroměříži, Holešově, 
Zlíně a Koryčanech. Plánovaný 
je také vznik lůžek odlehčovací 
služby na Velehradě. ⬛

(lič)

Prostor pro vzdělávací akce nabídne nové Kulturně-krea-
tivní centrum, jehož stavba nedávno začala v areálu Hvěz-
dárny Valašské Meziříčí. Vyroste na místě někdejších garáží 
u ulice J. K. Tyla, kde už nyní vznikají základy nového objek-
tu. Náklady projektu přesáhnou 100 milionů korun, z  toho 
65 milionů pokryje dotace, kterou se podařilo získat z ev-
ropských fondů. Probíhající práce si ve středu 14. srpna pro-
hlédla radní Zlínského kraje pro kulturu Zuzana Fišerová.

Vedení Zlínského kraje připravilo plán na podporu rozvoje služeb na sociálně zdravotním 
pomezí. Reaguje tím na chybějící personální a prostorové kapacity ve zdravotnictví a v so-
ciálních službách a na nutnost jejich lepší provázanosti. S dokumentem bude v září sezná-
meno krajské zastupitelstvo.

Ve Valašském Meziříčí 
vznikne Kulturně-kreativní centrum

Kraj usiluje o větší provázanost zdravotních 
a sociálních služeb, má plán aktivit do roku 2026
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Jak jste se dostal 
k farmaření? 
 Odmala jsem byl v přírodě, 
dětství jsem strávil na hospo-
dářství. I když jsem pak chodil 
na zemědělku v Rožnově, stu-
doval v Praze, pracoval v JZD 
nebo na farmě v USA, dětství 
byla ta největší škola. Po revo-
luci tady ležela půda několik let 
bez užitku. To není dobře. Člo-
věk je na světě, aby se staral, 
opravoval, udržoval. Tak jsem 
svolal vlastníky půdy do hos-
pody a zeptal se, jestli chtějí 
pozemky pronajmout. Chtě-
li a  byli rádi, že chci na jejich 
půdě hospodařit. Lidé na Va-
lašsku jsou tvrdí, ale dobří, po-
máhají si. Když řeknu čtyřiceti 
lidem, že potřebuju pomoct, 
třicet jich přijde. Toho si vážím.

Vaše farma nese 
přídomek ekologická, 
co to znamená?
 Hospodaříme na 260 hek-
tarech. Chováme přes padesát 
kusů skotu masného plemene 
aberdeen angus a na tři sta ovcí 
romney marsh. Jsou to pleme-
na původně vyšlechtěná v tvr-
dých podmínkách, daří se jim 
na severu Skotska nebo v Kana-
dě. U nás jsou celoročně na pas-
tvinách, které zabírají 110  hek-
tarů. Zbývajících 150  hektarů 
jsou louky, které sečeme, a tak 
zajišťujeme seno pro zvířata 
na zimu. Na našich pozemcích 
nepoužíváme chemii, všechno 
je organické. Organická půda je 
mnohem odolnější. Podívejte 
se, jak ničí půdu eroze tam, kde 
dělají zemědělství bez zvířat. 
To je mrtvá půda.

Zvířata potřebují nejen 
potravu, ale i stálý 
přístup k vodě. Vy jste jej 
vyřešil pozoruhodným 
způsobem. 
Prozradíte jak? 
 Nejde jen o vodu pro zvířata, 
voda je život, musíme ji chránit. 
Doba intenzivního zemědělství 
znamenala budování meliorací 
a odvádění vody z krajiny. Ale to 
býval i  skoro dvojnásobek srá-
žek. Sucho znamená, že vodu 
musíte hledat. Kde? Není lepší 
zdroj informací než pamětník. 
Tak jsem se zeptal babičky a ta 
přesně věděla, kde dřív bývaly 
studánky. Na jednom takovém 
místě jsme vybudovali jezírko 

s napajedlem. Další na místě, 
kde se v důsledku narušení sta-
ré meliorace vytvořil mokřad. 
Vybudovali jsme ještě třetí ta-
kové jezírko. A neslouží jen jako 
zdroj vody pro zvířata, ale jsou 
to hezká místa pro lidi, kde si 
mohou uprostřed přírody od-
počinout.

Co vás vedlo k tomuto 
způsobu hospodaření?
 Prostor Bílých Karpat je 
unikátní, dával obživu mno-
ha generacím před námi a já 
bych chtěl, aby tomu tak bylo 
i do budoucna. Jsem rád, že 
po několika dekádách, kdy se 
tady hospodařilo na sílu, jsme 
se mohli vrátit k tomu, co znali 
a dělali naši předci a co krajině 
prospívá. Vždyť za první re-
publiky nakupovali seno z  Bí-
lých Karpat sedláci z Alp a dá-
vali jej slabším a nemocným 
kusům jako léčivo. To je síla to-
hoto místa. Těší mě, že se daří 
i dalším hospodářům v  okolí 
a že se zemědělství věnují také 
mladí. Chci být optimista, ale 
vidím i problémy, jako úbytek 
půdy, expanzi člověka do pří-
rody, betonování, asfaltování. 

To  příroda nemusí vydržet. 
Podívejte se na počasí. Lidi se 
dřív mohli řídit pranostikami, 
jaro bylo jarem, léto létem. 
Dneska je to anarchie.

Nepřichází s generační 
obměnou v tomto ohledu 
změna myšlení?

 Moc bych si to přál. Zažívá-
me krizi z přebytku – sáhneš 
do regálu a máš. Je tady hro-
mada takových, kteří chtějí 
být ajťáci, právníci, ekono-
mové a  co nejrychleji zbohat-
nout. Ale vzdělání není spo-
jeno s moudrostí a  selským 
rozumem. Takový patnáctile-
tý ogara, který v zemědělství 
vyrůstá, má větší rozum než 
leckterý vysokoškolák, o tom 
jsem přesvědčený. Všechno 
začíná v  rodině. U  mladých je 
potřeba podněcovat zájem 
a  vztah k  přírodě, k  půdě, kra-
jině. Proto se jim taky snažíme 
ukazovat, co a jak děláme, že 
je to dřina, ale zároveň krásná 
práce. K  nám na farmu chodí 
pomáhat spousta mladých, 
šikovných a pracovitých lidí. 
A to mi dává naději.

Řekl jste krize z přebytku. 
Nedávno se přetahovali 
zemědělci s obchodníky, 
kdo může za 
vyšroubované 
ceny v obchodech. 
Jak to tedy je?
 Obchodníci to přehna-
li. Ano, taky mají náklady, ale 
s tím souvisí otázka, jestli je 
potřeba vozit přes půl světa 
něco, co vyroste u nás. To je 
hra, jak člověk žije zdravě. Dál-
nice jsou plné kamionů, vždyť 
to je vysávání planety. Proč vo-
zíme borůvky z Chile a hovězí 
z Argentiny? Příroda a planeta 
pláče. Lidi se nikdy neměli tak 
dobře, jak teď.

Kdyby někdo chtěl hovězí 
nebo jehněčí od vás, 
dá se někde koupit?
 Ať zavolá. My tady porá-
žíme jen 14 kusů hovězího 
v listopadu, na víc už nemáme 
prostor. A to prodáme za od-
poledne. Zpracování a prodej 
masa je náročný. To není prkno 
nebo železo, které se usklad-
ní a prodá jindy. Ale rád pora-
dím, předám kontakt. V okolí 
jsou moc šikovní hospodáři, já 
neříkám konkurence, od kte-
rých berou maso do restaura-
cí v  Praze, Brně, a od kterých 
je možné koupit i v malém. 
Je to kvalitní, je to místní, takže 
je to ekologické i ekonomické.

Každoročně v červnu 
pořádáte velkou místní 
akci, Selský deň. 
Není úplně obvyklé, 
aby se na farmě konala 
akce s programem pro 
celou rodinu. Kde se vzal 
takový nápad? 
 Chtěli jsme lidem ukázat, 
co děláme, co umíme, zároveň 
aby to byla zábava. Začali jsme 
soutěží ve stříhání ovcí, dnes 
je to mistrovství republiky. Po-
stupně se akce rozrostla na ce-
lodenní program pro celou ro-
dinu. Letos se konal už desátý 
ročník. Z toho, co jsem už říkal, 
je určitě vidět, že se rád inspi-
ruji věcmi, které fungují jinde. 
V Norsku na mistrovství jsem 
viděl pódium, tak jsme si ho 
v  zimě za čtrnáct dnů vyrobili. 
Z akce v Prlově jsme se inspi-
rovali soutěží v sečení kosou, 
štípání a řezání dřeva. Je u toho 
výborná atmosféra. Lidi si za-
soutěží, pobaví, mladí třeba při-
jdou na něco, co je baví. Na akci 
k nám jezdí lidi, ze kterých sálá 
energie. ⬛

Vladimír Dostálek

Obvykle se s hostem, který odpovídá na otázky Magazínu21, sejdeme v redakčních pro-
storách. Tentokrát na vás čeká čtení, které vznikalo úplně jinde a jinak než obvykle. V par-
ném srpnovém dopoledni jsme vyrazili na louky Bílých Karpat, abychom si obklopeni pa-
soucími se stády ovcí a krav povídali s Pavlem Šeligou. Farmáře, který v roce 1996 založil 
Farmu Vrbětice, jsme se zeptali nejen na ekologické hospodaření.

Pavel Šeliga: Člověk je na světě, aby se staral, opravoval, udržoval

„Těší mě, že se daří 
i dalším hospodářům v okolí 
a že se zemědělství věnují i mladí“
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V minulém čísle jste mohli získat „Permanentky na Barum rally“ (tak zněla tajenka). Z úspěšných řešitelů byli vylosováni výherci: Soňa Šne-
vajsová ze Vsetína, Martin Ušela z Želechovic nad Dřevnicí a Tomáš Vincenec z Uherského Brodu. Gratulujeme! Tentokrát tajenka prozradí, 
co může vyhrát ten, kdo nám vyluštěnou křížovku se svou adresou a telefonickým kontaktem doručí do 10. září na adresu: Oddělení komu-
nikace a vnějších vztahů, Krajský úřad, tř. T. Bati 21, Zlín, 761 90, na obálku pište KŘÍŽOVKA; nebo e-mailem na: Magazin21@zlinskykraj.cz.

Luštěte a vyhrajte s Magazínem21

Věděli jste, že…?

… Zlínský kraj zřizuje celkem 121 příspěvkových organizací? 
Nejvíce (99) jich je z oblasti školství a kromě středních škol 
k nim patří také základní umělecké školy, dětské domovy, ně-
kolik základních škol a také jedna plavecká škola a jedna kon-
zervatoř. V kultuře je kraj zřizovatelem osmi organizací, ze-
jména muzeí, ale také například Hvězdárny Valašské Meziříčí. 
V sociální oblasti má kraj celkem 12 příspěvkových organiza-
cí, jednu pak v oblasti zdravotnictví (Zdravotnická záchranná 
služba Zlínského kraje) a jednu v dopravě (Ředitelství silnic 
Zlínského kraje). ⬛

Jan Vandík

 | ZÁBAVA
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ZLATÉ MAŽORETKY. Mladé mažoretky z Tanečního souboru Stars Bystřice pod 
Hostýnem, které se na konci června staly mistryněmi světa na šampionátu 
v chorvatské Crikvenici, přijal na krajském úřadě náměstek hejtmana Lubomír Traub.

MOTOCYKLOVÁ LEGENDA. 
Baťův mrakodrap ve Zlíně navštívil 
historicky nejúspěšnější motocyklový 
závodník Giacomo Agostini. 
Patnáctinásobného mistra světa 
v závodech silničních motocyklů 
přivítal hejtman Radim Holiš.

TOP VÍNO SLOVÁCKA. Slavnostní vyhlášení výsledků soutěže 
TOP Víno Slovácka 2024 se uskutečnilo v uherskohradišťské Redutě. 
Vítězem se stalo Vinařství Rochůz z Uherského Hradiště s jejich Chardonnay 
- výběrem z hroznů.

MISTROVSTVÍ V DISCGOLFU. Po čtyřleté pauze se 
v areálu Gruntu Galatík V Těšánkách u Kroměříže znovu 
uskutečnil discgolfový turnaj. Tentokrát se jednalo rovnou 
o Mistrovství České republiky. Hlavním organizátorem byl 
klub Animals Brno.

SBÍRKA PRO ŠKOLÁKY. Školní batohy, penály, sešity, výtvarné 
potřeby, svačinové boxy nebo vybavení na tělocvik darovali 
zaměstnanci Krajského úřadu Zlínského kraje do sbírky školních 
potřeb pro děti z rodin ohrožených chudobou. 

NOVÝ ŠAMPION. Vítězem letošní Barum 
Czech Rally Zlín se stal domácí závodník 
Dominik Stříteský. Čtyřiadvacetiletý jezdec 
z Kelče na Vsetínsku tak ukončil osmiletou 
nadvládu Jana Kopeckého. Uspěli i další jezdci 
ze Zlínského kraje – třetí skončil Erik Cais 
a čtvrtý Adam Březík.

foto: Animals Brno

foto: M. Čechmánek

OBRAZEM | 
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Magazín21 vás zve...
EDUCO LANÁČEK
8. 9. / Otrokovice

V otrokovickém Lanáčku se 
uskuteční benefiční akce, jejíž 
výtěžek podpoří Středisko 
rané péče EDUCO Zlín, které 
pomáhá rodinám s dětmi se 
zdravotním znevýhodněním. 
Na děti budou od 11 do 18 hod. 
čekat tvořivé dílničky, skákací 
atrakce i oblíbené lanové 
stezky. 

www.ranapecezlin.cz

PROMĚNY SLOVÁCKÉHO  
MUZEA
od 12. 9. / Uherské Hradiště

Vizuální styl Slováckého 
muzea a jeho proměny 
mapuje výstava plakátů, 
katalogů, pozvánek, publikací 
a dalších propagačních 
materiálů z historie muzea 
od dob jeho vzniku. K vidění 
jsou výtvory autorů Joži 
Uprky, Adolfa Kašpara, 
Petra Opočenského, 
Rudy Kubíčka a dalších. 

www.slovackemuzeum.cz

TROFEO NIKÉ
13. 9. / Rožnov pod Radhoštěm

Na počest Karla Lopraise, 
který by letos oslavil 75 let, se 
jede už 24. ročník podhorské 
jízdy veteránů, která bude 
mít zastávku i v Rožnově pod 
Radhoštěm. V pátek 13. září 
tam na Masarykově náměstí 
bude od 13:15 do 14:45 hod. 
slavnostní přehlídka a výstava 
vozidel.

www.trofeonike.cz

JÍZDA HISTORICKÝCH 
VOZIDEL
14. 9. / Valašské Meziříčí

Přijďte si prohlédnout krásné 
historické automobily 
a motocykly, které dorazí 
na setkání do parku zámku 
Lešná u Valašského Meziříčí. 
Těšit se můžete na nablýskané 
veterány i doprovodný 
program laděný do období 
první republiky. Akce bude 
od 12 do 16 hod. 

www.muzeumvalassko.cz

SVATOVÁCLAVSKÉ 
SLAVNOSTI 
7. 9. / Kroměříž

Kroměřížské výstaviště se 
promění ve Svatováclavské 
slavnosti piva a skvělé 
muziky. Těšit se můžete 
na interprety, jako je Janek 
Ledecký, Peter Nagy nebo 
kapely The Dees Four, The Sting 
Tribute Band, Portless a další. 
Bude i kuchařská show, škola 
čepování piva a soutěže. 

www.vystavistekromeriz.cz

NAŠE KONĚ
od 20. 9. / Kroměříž

Výstava v Galerii v podloubí 
mapuje historii chovu 
koní plemene moravský 
teplokrevník, které je úzce 
spjaté s naším regionem. 
Návštěvníky seznámí se 
způsoby sedlání i zapřahání, 
k vidění bude také typický 
kočár. Audiovizuální část 
pak přiblíží osudy těchto 
jedinečných koní i jejich 
majitelů. 

www.muzeum-km.cz

DESIGN x HOBBY
od 26. 9. / Zlín

Hobby market, kutilství, DIY. 
Akademický rok v univerzitní 
galerii G18 zahájí mezinárodní 
putovní výstava DESIGN 
x HOBBY, která motivovala 
studentstvo designu tří 
vysokých škol k povýšení 
kvality DIY produkce na 
novou úroveň. Výstavu zahájí 
vernisáž ve středu 25. 9. 
v 18 hod. 

www.g18.cz

VÝSTAVY FOTOGRAFIÍ
září / Zlín

Ve 3. etáži Baťova mrakodrapu 
můžete v září vidět 
fotografie autorů deseti 
fotoklubů – 22. ročníku 
Moravskoslezského 
mapového okruhu. V říjnu pak 
tuto výstavu vystřídá další 
přehlídka fotografií, tentokrát 
fotoklubu Okamžiky Zlín. 
Výstavy jsou volně přístupné 
v pracovní dny. 

ZLÍNSKÝ SAMIZDAT  
– ÚNIK ZE SOCIALISMU
od 13. 9. / Zlín

Muzeum jihovýchodní 
Moravy ve Zlíně zve na novou 
výstavu, která připomíná Zlín 
(Gottwaldov) jako významné 
centrum vzniku a výroby 
samizdatové literatury. 
Výstava je netradičně řešena 
formou únikové hry pro děti, 
dospělé a zrakově postižené. 
Vernisáž bude 12. 9. v 17 hod. 

www.muzeum-zlin.cz

BESEDA S JIŘÍM 
KOLBABOU
23. 10. / Zlín

Sedm divů Islandu přiblíží 
cestovatel, fotograf 
a spisovatel Jiří Kolbaba v aule 
U2 Univerzity T. Bati. Těšit se 
můžete na zajímavé postřehy 
z největšího ostrova Evropy, 
který známý cestovatel 
navštívil už dvaatřicetkrát. 
Beseda začne v 18 hod. 

www.donamo.cz

HARMONIA MORAVIAE
od 19. 9. / Zlín

22. ročník mezinárodního 
hudebního festivalu 
slavnostně zahájí cyklem 
symfonických básní Má 
vlast Bedřicha Smetany 
Filharmonie Bohuslava 
Martinů. Koncert pod vedením 
dirigenta Roberta Kružíka 
začne v Kongresovém centru 
Zlín v 19 hod. 

www.filharmonie-zlin.cz

MISTROVSTVÍ ČR 
V ORBĚ
5. 10. / Kunovice

V Agrokomplexu Kunovice 
se uskuteční Mistrovství 
ČR v orbě, jehož součástí 
je i Mistrovství v orbě 
s koňmi a Mistrovství v orbě 
historickou technikou. 
K vidění bude také výstava 
zemědělské techniky, 
předvedení zpracování půdy 
a další doprovodný program. 
Zahájení v 9:30 hod.

www.orba-cr.cz
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